
3سه شنبه 2  اردیبهشت 1404- 23 شوال  1446 - 22  آوریل  2025 - سال بیست  و چهارم - شماره  6520 سیاسی

مدیرعامل خانه مطبوعات و خبرگزاری های کشور 
منصوب شد

با رأی اعضای هیأت مدیره و نظارت بازرسان؛ صدیقه قدم به عنوان مدیرعامل 
خانه مطبوعات کشور منصوب شد.

در نشست رسمی و فوق العاده هیأت مدیره خانه مطبوعات کشور که با حضور 
اعضای منتخب، بازرسان و نماینده معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، جناب آقای لطفی، برگزار شد، خانم صدیقه قدم با کسب اکثریت آرا 

به عنوان مدیرعامل جدید خانه مطبوعات کشور منصوب شد.
این نشســت با هدف تعیین ارکان اجرایی خانه مطبوعــات و آغاز دوره ای 
جدید از فعالیت های ساختاری و صنفی برگزار گردید و بر اساس رأی گیری 

انجام شده، سایر سمت های کلیدی نیز مشخص شد:
افشار پرویزی بابادی به عنوان رئیس هیأت مدیره

حبیب احمدی به عنوان نایب رئیس
سیده ناهید کریمی به عنوان خزانه دار

ابراهیم افشاری به عنوان منشی هیأت مدیره
همچنین آقایان:
مازیار هوشمند

محمدامین احمدبیگی
ساسان شیخی

نیز به عنوان اعضای اصلی هیأت مدیره انتخاب و معرفی شدند.
این جلســه با حضور فعال و نظارت دقیق بازرســان خانه مطبوعات کشور، 
آقای ابوطالب طرهانی نژاد و آقای میرحسینی برگزار شد و تمامی فرآیندها 
مطابق اساسنامه، آیین نامه داخلی و با رعایت ضوابط قانونی و شفافیت کامل 
انجام گرفت. انتخاب خانم صدیقه قدم به عنوان نخســتین بانوی مدیرعامل 
در ســطح خانه مطبوعات کشــور، گامی در جهت تقویت جایگاه زنان در 
ساختارهای مدیریتی رسانه ای و افزایش مشارکت بانوان در تصمیم سازی های 
صنفی ارزیابی می شــود. ترکیب جدید هیأت مدیره بــا رویکردی تعاملی، 
تخصص محور و صنفی، مأموریت دارد ضمن پیگیری مطالبات قانونی اصحاب 
رســانه، در جهت ارتقاء ســطح خدمات خانه مطبوعات، تقویت همبستگی 
رسانه ای، تســهیل در دسترســی به امکانات حمایتی و گسترش تعاملات 
بین نهادی تلاش نماید. این انتخاب ها، نویدبخش آغاز دوره ای نو در فعالیت 
خانه مطبوعات کشور است؛ دوره ای که بر پایه شفافیت، پاسخگویی، وحدت 

صنفی و توسعه پایدار رسانه ها شکل خواهد گرفت.

ویژه

فاطمی:
تعطیلی پنجشنبه ها قطعی شده است

یک عضو کمیســیون اجتماعی مجلــس گفت: در ارتباط 
با کاهش ســاعات کاری اداری از ۴۴ به ۴۰ ساعت هیأت 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام ایراد گرفت و آن را 
خلاف برنامه توسعه کشور دانست و گفته شد که به رشد 
۸ درصدی که باید برسیم نمی توانیم برسیم و از این جهت 

ایراد گرفته شد اما تعطیلی پنجشنبه ها قطعی شده است
احمــد فاطمی در گفت وگو با ایلنــا، درباره تعیین تکلیف 
تعطیلات آخر هفته و روز پنجشــنبه گفت: در مجلس ما 
تصویب کردیم پنجشنبه ها تعطیل و ساعات کاری از ۴۴ به 
۴۰ ساعت کاهش پیدا کند. هیأت نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام از تعطیلی پنجشــنبه ها ایراد نگرفت یعنی 
موضوع تعطیلی پنجشــنبه ها حل شــده است. وی افزود: 
اما در ارتباط با کاهش ســاعات کاری اداری از ۴۴ به ۴۰ 
ساعت هیأت نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام ایراد 
گرفت و آن را خلاف برنامه توســعه کشور دانست و گفته 
شد که به رشد ۸ درصدی که باید برسیم نمی توانیم برسیم 
و از این جهت ایراد گرفته شد. فاطمی تاکید کرد: تعطیلی 
پنجشنبه ها قطعی شــده است و بعد از این که تکلیف این 
مصوبه در مجمع مشخص شــود ابلاغ خواهد شد. وی در 
پاســخ به این که آیا مجلس می تواند بر مصوبه خود اصرار 
کند، گفت: مجلس اصرار کرده ولی ممکن اســت وقتی به 
مجلس بازگردد اصرار کند و ممکن اســت تمکین کند اما 
در هر صورت تعطیلی پنجشنبه ها سر جای خودش است.

واکنش ثابتی به سرمایه گذاری 
بابک زنجانی در حوزه ریلی

یــک نماینده مجلس به ســرمایه گذاری بابک زنجانی در 
بخش ریلی و راه آهن واکنش نشان داد.

امیرحســین ثابتی در حســاب شــخصی خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: »جهانگیری یا زنجانی یا خاوری 
فرقی نمی کند، راه مبارزه با فرعون )اســتکبار جهانی( از 
مســیر غلبه بر قارون )اســتکبار داخلی( می گذرد. نقطه 
ســرخط! این نماینده مجلس روز گذشته هم در واکنش 
بــه خبر تفاهم نامــه هلدینگ بابک زنجانی بــا وزارت راه 
نوشــت: »پس از تفاهــم  نامه وزارت میــراث فرهنگی با 
مهدی جهانگیری )قاچاقچی ارز( جهت تکمیل پروژه های 
گردشگری، مطلع شدم که امروز وزارت راه با بابک زنجانی 
)مفسد اقتصادی( قرارداد بسته تا خطوط ریلی را گسترش 
دهد. دولتی که برای اداره و توسعه کشور به جای مردم و 
ســرمایه گذاران سالم و بی حاشیه، دستش مقابل مفسدان 
اقتصادی دراز اســت به نتیجه نخواهد رســید بلکه فقط 
تســلط »ترامپ های داخلی« را بر شــریان های اقتصادی 
کشور بیشتر خواهد کرد. این چرخه معیوب، در نهایت نه 
به نفع مردم و کشور بلکه فقط به نفع سوپرسرمایه دارانی 
اســت که به تدریج جای کل دولت و حاکمیت را در اداره 

کشور خواهند گرفت.«

نثاری:
نوسازی ناوگان ریلی الزامی است، اما 

اهلیت سرمایه گذار باید بررسی شود
یک عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: ماهیت واردات 
لوکوموتیو و قطار برای کشــور یک نیاز و الزام اســت اما 
دســتگاه های نظارتی باید اهلیت این افراد را از قبل بدون 
هیچ شائبه ای سنجیده باشند. علیرضا نثاری در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، درباره سرمایه گذاری هلدینگ منتسب به 
»بابک زنجانی« در بخش صنعــت ریلی گفت: به واردات 
واگن برای نوسازی ناوگان ریلی به شدت در بحث راه آهن  
نیاز داریم و این یک امر کاملا درســت و صحیح است. اما 
این که شخص، گروه و یا سرمایه گذار چه کسانی هستند و 

جریان مالی اش به چه صورتی است هم بسیار مهم است.
وی تاکید کرد: حتما هر کســی که در کشور تحت عنوان 
سرمایه گذار و ســرمایه گذاری می آید و به این حوزه ورود 
می کند باید اهلیت داشــته باشد. نثاری با بیان اینکه نکته 
مهم تر هم این اســت که دستگاه های نظارتی باید اهلیت 
این افراد را از قبل بدون هیچ شــائبه ای ســنجیده باشند، 
عنوان کرد: متاســفانه ما مشــاهده  می کنیــم وقتی یک 
موضوعی اتفاق می افتد، اهلیت دچار شائبه می شود و بعد 

هم هیچ کسی زیر بار نمی رود.
وی خاطرنشان کرد: ماهیت واردات لوکوموتیو و قطار برای 
کشور یک نیاز و الزام است باتوجه به این که یک فرسودگی 
داریم چه بهتر که ســرمایه گذاری بومی صورت گیرد اما 
اهلیت ســرمایه گذار و بدون شائبه بودن سرمایه و مسائل 

اینچنینی شاید از خود موضوع مهم تر است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد
تاثیر تغییر ساعت رسمی 

در حل مشکل ناترازی انرژی
یکی از اعضای کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
تغییر ساعت رسمی را یکی از راه های حل مشکل ناترازی 
انرژی در کشــور عنوان کرد و گفت: هــر گامی که برای 
برطرف کردن وضعیت ناترازی انرژی در کشــور برداشته 
شــود، مثبت اســت و از نظر من نیز تغییر ساعت رسمی 
گرچه تاثیرات بســیار کمی در زمینه رفــع ناترازی برق 
دارد، اما اقــدام مثبتی تلقی می شــود. امید کریمیان در 
گفت وگو با ایسنا با اشــاره به مصوبه هیئت وزیران درباره 
ارائه لایحه ای تغییر ساعت رسمی کشور و همچنین طرح 
برخی درخواســت ها از سوی بخش های خصوصی در این 
زمینه عنوان کرد: گرچه در دوره قبلی مجلس قانون نسخ 
قانون تغییر ساعت رسمی کشــور به تصویب نمایندگان 
مجلس رسید اما با توجه به اینکه اخیراً بحث ناترازی های 
انرژی پیش آمده است،  این تغییر ساعت می تواند کمکی 
به حل ناترازی انرژی داشته باشد. وی در عین حال تاکید 
کرد: تغییر ساعت رسمی و ساعت کاری ادارات در کاهش 
مصرف انرژی تاثیرگذار این تاثیرات بســیار زیاد نیست و 
باید در حوزه های دیگر نظیر مدیریت بهینه مصرف، افزایش 
تولید و ذخیره سازی انرژی و مواردی از این دست به دنبال 
راهکارهایی برای خروج از وضعیت ناترازی در انرژی باشیم. 
ایــن نماینده مجلس همچنین درباره درخواســت بخش 
خصوصی برای اجرای طرح ساعت تابستانی جهت کاهش 
قطعی برق صنایع اظهار کرد:با توجه به این که امســال از 
ســوی مقام معظم رهبری به نام سال سرمایه گذاری برای 
تولید نام گذاری شده است، باید از کسانی که در گذشته در 
عرصه تولید سرمایه گذاری کرده اند و همچنین کسانی که 
قصد سرمایه گذاری در این زمینه را دارند حمایت های لازم 
صورت بگیرد و دولت گوشــه چشمی به آنها داشته باشد. 
کریمیان در پایان درپاسخ به اینکه از نظر جنابعالی آیا تغییر 
ساعت رسمی کشور با هدف برطرف کردن ناترازی  انرژی 
اقدامی منطقی است؟ تاکید کرد: هر گامی که برای برطرف 
کردن وضعیت ناترازی انرژی در کشور برداشته شود، مثبت 
اســت و از نظر من نیز تغییر ساعت رسمی گرچه تاثیرات 
 بســیار کمی در زمینــه رفع ناترازی بــرق دارد، اما اقدام 

مثبتی تلقی می شود.

مجلس

گروه سیاسی _ مانیا شوبیری: »مذاکرات 
ایــران و آمریکا وارد فاز کارشناســی 
می شــود«، خبری امیدوار کنند بود که 
وزیر امور خارجه کشورمان بعد از پایان 
دور دوم مذاکرات عنوان کرد، خبری که 
حکایت از روند روبه جلو مذاکرات داشت 
و نوید بخــش این بود که حالا توافقاتی 
بررسی های  نیازمند  و  اســت  داده  رخ 
کارشناسی اســت. نوذر شفیعی معتقد 
اســت تا به اینجای مذاکرات دو گام به 
تامین منافع ملی ایران نزدیک شده ایم، 
به گفتــه وی مذاکرات باید گام به گام و 
همراه با تضامین عینی باشد، تضامینی 
که با تغییر و تحــول در دولت ها دچار 
تغییر و تحول نگردد. این کارشــناس 
مسائل بین الملل نگاهی نیز به تهدیدات 
اســرائیل و خط و نشــان های نتانیاهو 
داشت و معتقد بود »مادامی که طرف های 
گفت وگو از روند مذاکرات خوش بین به 
نظر می رسند، حمله اسرائیل به ایران در 

پایین ترین حد احتمال آن قرار دارد.«
در ادامه مشروح گفت وگوی »مردم سالاری« 

با نوذر شفیعی، استاد دانشگاه را می خوانید:
دو گام به تامین منافع ملی ایران 

نزدیک شده ایم
نوذر شــفیعی، اســتاد دانشــگاه و کاشناس 
مسائل بین الملل در گفت وگو با مردم سالاری 
با اشاره به اینکه منافع ملی ایران در مذاکرات 
با آمریکا به چهار گام تقســیم می شود گفت: 
گام اول حفظ برنامه هسته ای ایران، گام دوم 
حفظ برنامه موشــکی ایران، گام سوم حفظ 
محور مقاومت و برداشــته شدن  تحریم های 
امریکا بــه عنوان گام چهــارم را می توان به 

عنوان مطالبات حداکثری ایران دانست. 
شــفیعی با بیان اینکه اگر چنین موضوعاتی 
تحقــق پیدا کند، منافع ملی ایــران در واقع 
تحقق پیدا کرده اســت؛ گفت: تا الان چون 
دستورکار مذاکرات فقط برنامه هسته ای ایران 
هست و برنامه موشــکی ایران و بحث محور 
مقاومت در دستور کار نیست، دو گام به تامین 

منافع ملی ایران نزدیک شده ایم.
وی خاطر نشــان کرد: گام های سوم و چهارم 

این هست که مذاکراتی که درباره برنامه هسته 
ای ایــران صورت می گیرد فقط به این نتیجه 
منجر شود که ایران از برنامه های هسته ای در 
مصارف نظامی استفاده نخواهد کرد و در عین 
حال حقوق مسلم و عینی ایران در حوزه غنی 
ســازی حفظ شود، گام چهارم نیز این هست 
کــه به موازات اتفاقاتی که در خصوص برنامه 
هسته ای ایران حادث می شد به همان شکل 

رفع تحریم ها را به دنبال داشته باشد.
این کارشــناس مسائل بین الملل با تاکید بر 
اینکه به عبارت دیگه مذاکــرات باید گام به 
گام و همــراه با تضامین عینی باشــد، افزود: 
تضامینــی که با تغییر و تحــول در دولت ها 

دچار تغییر و تحول نگردد.
وی با اشــاره بــه اینکه به نظــرم می آید در 
گام هــای اول و دوم به منافــع ایران نزدیک 
شــده ایم، گفت: برنامه موشکی ایران و بحث 
محور مقاومت از دستور کار خارج شده است 
و مذاکرات متمرکز شــده اســت روی برنامه 
هســته ای ایران و رفع تحریم ها؛ اگر این دو 
گام به شــکلی که اشاره شد برداشته شود به 
نظر من منافع ملی ایران در حد بالایی تامین 

می شود.
نیم نگاه اسرائیل به مذاکرات

شــفیعی در پاســخ به این ســوال کــه آیا 
تهدید های اســرائیل منجر به حمله یکجانبه 
به ایران خواهد شــد، گفت: به نظر من حمله 
اســرائیل به ایران بدون توافق امریکا تقریبا 

غیرممکن است. 
از طرف دیگر اسرائیل نیم نگاهی به مذاکرات 
دارد و انتظــار دارد که این مذاکرات به حذف 
گفتمان اصلی ایران در ارتباط با اسرائیل یعنی 

محو اسرائیل منجر شود.
این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکــه مرتفع 
شدن دغدغه اســرائیل در خصوص محو این 
رژیم فقط در شــرایطی برآورده می شود که 
برنامه های موشــکی و برنامه هسته ای ایران 
و بحث محور مقاومت به کلی برچیده شــود، 
گفت: اســرائیل معتقد هست که ایران شعار 
محو اســرائیل را می دهد و محو اسرائیل هم 
در پرتو داشــتن یک برنامه هسته ای نظامی، 
یک برنامه موشکی موثر و یک محور مقاومت 

موثر هست. وی با اشاره به اینکه اگر مذاکرات 
ایران و امریکا به شکلی رقم بخورد که هرکدام 
از این موارد تهدید کمرنگ شــود، اسرائیل از 
مذاکرات اســتقبال خواهد کرد، تاکید کرد: 
مادامی که مذاکرات ایران و امریکا در جریان 
هســت و مادامی که گفت وگوها به ســرعت 
پیش میرد و مادامی که طرف های گفت وگو 
از روند مذاکرات خوش بین به نظر می رسند، 
حمله اســرائیل به ایــران در پایین ترین حد 

احتمال آن قرار دارد.
شفیعی با بیان اینکه در شرایط فعلی اسرائیل 
فقط زمانی تهدید به حمله یا اقدام به حمله 
علیــه ایران خواهد کرد کــه مذاکرات به بن 
بســت برســد، افزود: در آن صورت به عنوان 
یک عامل فشار بر ایران پای اسرائیل و حمله 
احتمالی این رژیم به ایــران به میان خواهد 
آمد.این کارشــناس مسائل بین الملل خاطر 
نشان کرد: گفته می شود اخرین سفر نتانیاهو 
بــه آمریکا و مذاکراتش با ترامپ حول همین 
مسئله بوده اســت، یعنی ترامپ، نتانیاهور را 
احضار کرده است تا به او تفهیم کند مادامی 
که مذاکرات در جریان هست و در عین حال 
بدون اطلاع امریکا کمترین اقدامی علیه ایران 

صورت نگیرد.
احتمال حمله اسرائیل 

به ایران بسیار پایین است
این نماینده ســابق مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به اینکه به نظــر می آید که دولت 
امریکا تمامی مواردی که از جانب اســرائیل 
ممکن اســت صورت بگیــرد و به اختلال در 
روند مذاکرات منجر شود، را شناسایی کرده و 
تذکرات لازم را به نتانیاهو داده است، گفت: از 
دید من مادامی که مذاکرات در جریان هست 
و خوش بینی های درباره به نتیجه رسیدن آن 
وجود دارد احتمال حمله اسرائیل به ایران بنا 

به خواست امریکا بسیار پایین است.
وی در پاســخ به این سوال که آیا اسرائیل به 
توافق احتمالی بین ایــران و آمریکا تمکین 
خواهد کرد یا مانند برجام به سنگ اندازی های 
خود ادامه خواهد داد، گفت: بســتگی به این 
دارد که توافق نهایی تا چه حد دغدغه اسرائیل 
را از منظر نتانیاهو برطرف کند، به هر میزان 

که اســرائیل احســاس کند نتیجه مذاکرات 
می تواند به سود اسرائیل باشد، از جمله اینکه 
گفتمان محو اسرائیل در ایران را کمرنگ کند 
یا از بین ببرد، برنامه هسته ای ایران را تضعیف 
کند که تهدیدی علیه اسرائیلی نباشد برنامه 
موشکی ایران را چنان محدود کند که تهدید 
علیه اسرائیل نباشد و محور مقاومت را چنان 
تضعیف کند که تهدیدی علیه اسرائیل نباشد؛ 
در ایــن صورت اینها برای اســرائیل رضایت 
بخش هســت، ضمن این که اسرائیل ممکن 
هســت امیدوار باشد که بهبود مناسبات بین 
ایــران و امریکا تاثیرات خــودش را بر روابط 

ایران و اسرائیل هم بر جای بگذارد.
شــفیعی همچنین در پاسخ به این سوال که 
پیش بینی شــما از روند و نتیجــه مذاکرات 
چیســت، گفت: اعتقاد دارم کــه مذاکراتی 
که به ســرعت شروع می شــود و در دور اول 
درباره چارچوب کلی مذاکرات توافق می شود، 
در دور بعــد هم بعد از چهار ســاعت مذاکره 
طرفین از نتیجه مذاکرات استقبال می کنند 
و حتــی وزیر خارجه عمان اظهار می دارد که 
سرعت مذاکرات و سرعت توافقات انقدر زیاد 
است که ممکن است به اتفاق غیرمنتظره ای 
منجر شود؛ این نشــان می دهد که مذاکرات 
رو به پیش اســت. وی افــزود: از طرف دیگر 
اینکه بلافاصله در دور سوم مذاکرات در سطح 
اینها نشانه های  کارشناسی شروع می شــود 

امیدوارکننده ای از روند مذاکرات هست.
این کارشناس مسائل بین الملل خاطر نشان 
کرد: حتی گاهی اوقات ســرعت مذاکرات و 
سرعت توافق ها اینقدر بالاست که این تصور 
پیش می آید که گویی قبل از این توافق های 
به صورت محرمانــه بین ایران و امریکا انجام 
شــده و الان فقــط این مذاکرات در شــکل 

فیزیکی و آشکار ان اتفاق می افتد.
وی با اشــاره به اینکه مجموعه این ها نشان 
می دهد کــه ترامپ تمایل دارد یک موفقیت 
در سیاست خارجی خودش ثبت کند، گفت:  
این موفقیت اگر ایران باشد بسیار اهمیت دارد 
و دوم اینکه ترامپ در صدد هســت مانعی به 
نام ایران را از سر راه بردارد و توجه خودش را 

به سمت چین معطوف کند.
شفیعی با اشاره به اینکه در بحث اوکراین هم 
همین طور هست، و در آنجا هم امریکا سعی 
دارد که بحران اوکراین را به پایان برساند، تا 
انرژی آمریکا معطوف به منطقه شــرق آسیا 
شــود، گفت: از طرف دیگر ایران هم به این 
نتیجه رسیده اســت که تداوم خصومتش با 
آمریکا هزینه ســنگینی را به کشور تحمیل 
می کند؛ از جمله در حوزه اقتصاد و ســرمایه 
اجتماعی، لذا از این فرصت اســتفاده کرده 
برای اینکه یکبار و برای همیشــه مشکل و 
چالش را در سیاســت خارجی با امریکا حل 

کند.
وی با تاکید بر اینکه به نظر می آید که چشم 
انداز مذاکرات مثبت ترســیم شــده است، 
گفــت: با این حال در حوزه علوم انســانی و 
در حوزه علوم رفتاری هر اتفاقی ممکن است 
پیش بیاید، ولی احتمال اینکه این مذاکرات 
به نتایــج مرضی الطرفین بین ایران و امریکا 
منجر شــود که بتواند به یک توافق پایدار و 
تنش زدا و حتی آغاز روابط رســمی ایران و 

امریکا منجر شود بسیار بالاست.

معاون ســابق رئیس جمهور با اشاره به 
فرانســیس گفت: مشکلات  پاپ  فوت 
شناختی و اشــتباهات شناختی باعث 
تصورات  می شــود.  اشتباه  تصمیمات 
غیر واقع بینانه باعث عشــق و نفرت ها 

می شود.
به گزارش ایلنا، محمدجواد ظریف معاون سابق 
راهبردی رئیس جمهور در نشســت بررسی 
روایت و تحلیل ایرانی از تاریخ تحولات روسیه 
که روز دوشنبه یکم اردیبهشت ماه برگزار شد، 
تصریح کرد: روزی سعدی آموزگار انسانیت را 
گرامی می دانیم ما امرزو شاهد در گذشت آزاد 
مردترین پاپ تاریخ بودیم. در گذشت ایشان 
را به مسیحیان جهان تسلیت عرض می کنم. 
همان طور که دکتر سنایی فرمودند در ایران 
با یک مسئله مهمی مواجهیم و آن شناخت 
است. مشکلات شناختی و اشتباهات شناختی 
باعث تصمیمات اشتباه می شود. تصورات غیر 
واقع بینانه باعث عشــق و نفرت ها می شــود 
دوستان ما بســیار طرفدار روسیه هستند با 

یک حرکت به ضد روس تبدیل می شوند که 
بیشتر به خاطر عدم شناخت است.

وی ادامه داد: روسیه همسایه ما بوده هست و 
خواهد بود ما بر اساس یک شناخت واقعبینانه 
با این کشور تعامل می کنیم هر چقدر روابط 
ما با غرب بهتر یا برتر شود روابط ما با روسیه 
به عنوان یک روابط راهبردی ادامه دار باشد. 
ما نیازمند روابط خوب با همه همسایگانشان 
هستیم روسیه یک شــریک راهبردی برای 
ایران و این مشارکت باید دقیق و با شناخت 
دقیق روســی باشد. معاون ســابق راهبردی 
رئیــس جمهور گفت: در اینجا با همه احترام 
به سفرای ایران در روسیه که آدم های بسیار 
مهمی هم بودند همچون آقای خلعتبری که 
بعد وزیر امور خارجه شــدند بعد از ایشــان 
آقای سنایی بهترین سفیر روسیه بودند. اگر 
روابطمان بر اســاس یک شناخت واقع بینانه 
باشد می توان انتظار داشته باشیم که به نتیجه 
مثبت برسیم. واقعیت که برای همه ملموس 
است این است که روسیه در دوران پسا جنگ 

ســرد دو دوران متمایز را تجربه کرده است. 
یکی از دلایل آن برخورد عرب با روسیه یعنی 
روسیه در دوران یلتسین تمام تلاش خود را 
برای غربی شدن آماده کرد اما نتیجه مثبتی 
نگرفت. نگاهی به فهرست کتاب دکتر سنایی 
انداختم و این کتاب آنچه که لازم است برای 
شــناخت روســیه فراهم می کند که از نگاه 

کنشگر و یک محقق است.
ظریف گفت: مشکل اصلی ما در مورد روسیه، 
عدم شــناخت ارز روســیه و عدم شناخت از 
جهان پیرامون اســت. از روسیه توقع داریم 
همانگونه کــه ما میفهمیم، همان گونه رفتار 
کند و وقتی روســیه از عراق در جنگ ایران 
و عراق حمایت می کنــد و در منطقه موضع 
گیری هایی می کنند که چندان مورد علاقه ما 
نیســت به ما برمی خورد. این تصور در جهان 
معنا ندارد و ما جهان را متحد می بینیم و نگاه 
دوبینی داریم. روســیه را متحد خودمان در 

مقابله با آمریکا می بینم.
وی ادامه داد: مواضع روســیه برای کسی که 

محیط بین المللی را می شناسد طبیعی است 
ما هم باید اینگونــه عمل کنیم. این موضوع 
محدود به روسیه نیست. فکر نکنیم این فقط 
مربوط به روســیه نیســت. اینکه روسیه در 
امارات اظهار نظری می کند باید روس ستیز 
شویم. وابستگی یعنی اینکه روابط تک برداری 
با هر جایی باشد یعنی احساس می شود که راه 
دیگری برای شما نیست.  چه روسوفیل بودن 
چه روس ســتیز بودن چه آمریکا ستیز بودن 
چه آمریکا دوســت بودن هیچ کدام درست 

نیست. 
ظریف تأکید کرد: در جهان چند صدایی است 
که باید واقعیت ها بشناســیم و خود را با آن 
تطبیق دهیم. اگر متوجه نشــویم دیگران ما 
را مدیریت می کنند. ما از کشورها یک تصویر 
کاریکاتوری می ســازیم و بر اساس آن عمل 
خواهیم کرد. ما نباید چنین توقعی را داشته 
باشــیم. اگر مثلا ما در جنگ اوکراین کمک 
کردیم روس ها هــم آن حمایت را  در مقابل 

اسرائیل برای ما داشته باشند.

رئیس قوه قضائیه گفت: اجلاس روسای 
شانگهای فرصتی است که در موازات با 
به  نسبت  توسعه همه کشورهای عضو، 

مسائل قضایی توجه ویژه ای شود.
بــه گــزارش مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای، 
رئیس قوه قضائیه جمهوری اســلامی ایران، 
صبــح دیروز )دوشــنبه(، پیــش از عزیمت 
به شــهر هانگژو چیــن به منظور شــرکت 
در بیســتمین اجــلاس رؤســای نظام های 
قضایی کشــور های عضو ســازمان همکاری 
شانگهای، طی ســخنانی در پاویون فرودگاه 
مهرآبــاد، ضمــن تبیین و تشــریح اهمیت 
توســعه همکاری های قضایی و حقوقی میان 
کشور های عضو سازمان شانگهای، اظهار کرد: 
بیستمین اجلاس رؤســای نظام های قضایی 
کشور های عضو سازمان همکاری شانگهای، 
در شــهر هانگژو چین برگزار می شود و ما در 
راســتای توسعه دیپلماســی قضایی و بسط 

ارتباطات حقوقی و قضایی با اعضای شانگهای 
که عمدتاً کشــور هایی اثرگــذار و متنفذ در 
نظام بین الملل هســتند، در این اجلاسیه با 
ارائه راهکار هایی عملیاتی و مشخص شرکت 
می کنیــم.  رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: 
کشور های عضو سازمان همکاری شانگهای به 
لحاظ وسعت جغرافیایی و جمعیتی، در دنیا 
ممتاز و ســرآمد هستند، فلذا توسعه و بسط 
همکار ها و تعاملات حقوقی و قضایی میان آنها، 
به موازات توســعه و تقویت اقدامات مشترک 
در حوزه های اقتصادی، سیاســی، امنیتی و 
دفاعی، می تواند اثرات شگرف و قابل توجهی 
در معادلات منطقه ای و جهانی داشته باشد. 
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: همکاری ها و 
معاضدت های قضایی در امور مدنی و کیفری، 
اســترداد مجرمان و انتقال محکومان، ایجاد 
سازوکار های مشــترک برای مقابله با جرائم 
سازمان یافته و تروریستی، توسعه دیپلماسی 
قضایی در حوزه مبارزه با جرائم ســایبری و 

هوشمندســازی فرآیند های قضایی از جمله 
مهم تریــن زمینه های همگرایــی قضایی و 
حقوقی کشور های عضو ســازمان شانگهای 
محســوب می شــود. رئیس عدلیــه افزود: 
همکاری ها و مناسبات جمهوری اسلامی ایران 
با اعضای سازمان شانگهای بخصوص روسیه و 

چین، رو به گســترش است؛ بر همین اساس 
تلاش خواهیم کرد به موازات این گســترش 
و بسط روابط و مناســبات، در حوزه قضایی 
و حقوقی نیز با این کشور های مهم و اثرگذار 
در عرصه جهانی، به همگرایی های درازمدت 

قضایی و حقوقی برسیم.

نوذر شفیعی تشریح کرد

گام های 4 گانه ایران در مذاکرات

ظریف: 

امروز شاهد درگذشت آزادمردترین پاپ تاریخ هستیم

رئیس قوه قضائیه:

اجلاس روسای نظام های قضایی عضو شانگهای فرصتی برای توجه به مسائل قضایی

آیت الله مکارم شیرازی:
ابتکار حضرت امام در مورد تأسیس دادگاه ویژه 

روحانیت مایه افتخار است
آیت الله مکارم شــیرازی گفت: ابتکاری که امام رحمه الله در مورد تأســیس 
دادگاه ویژه کردند مایه افتخار اســت. به گزارش ایلنا، آیت الله مکارم شیرازی 
در دیدار با رئیس دادگاه ویژه روحانیت، فعالیت این دادگاه را به نفع روحانیت 
دانسته و گفت: ابتکاری که امام رحمه الله در مورد تأسیس دادگاه ویژه کردند 

مایه افتخار است. 
مکارم شــیرازی با اشاره به تعداد کم پرونده ها در دادگاه ویژه روحانیت، افزود: 
تلاش کنید گســترش شــعبه ها هم باعث کم کاری نشود و هم لطمه ای به 

رسیدگی به پرونده ها نزند.
باید احکام دادگاه ویژه اجرا شــود در غیر این صورت از تأثیر آن کاســته می 
شــود. وی انجام فعالیت های فرهنگی برای طلاب را باعث کم شدن جرایم در 
میان آنها دانسته و بیان کرد: بعضی مواقع افراد نمی دانند که در حال ارتکاب 
جرم هستند لذا کارهای فرهنگی در حوزه ها و مساجد می تواند از وقوع جرم 
پیشگیری کند. مکارم شیرازی اشتغال برخی از طلاب به بعضی از فعالیت های 

اقتصادی را باعث دور شدن از فضای طلبگی دانست.

مراجع

هیات منصفه دادگاه مطبوعات
۲ مدیر رسانه ای را مجرم شناخت

ســخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی گفت: در دادگاه 
مطبوعات به پرونده های مدیرمسئول و صاحب امتیاز سایت خبری اصلاحات 

نیوز و مدیرعامل سابق ایرنا و نویسنده ایرنا رسیدگی شد.
به گــزارش ایلنا، اکبر نصراللهــی در این باره گفت: اعضــای هیات منصفه 
دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی مدیر مسوول و صاحب امتیاز سایت خبری 

»اصلاحات  نیوز« را مجرم شناخت و مستحق تخفیف ندانست. 
اتهام خانم فرنوش نصرالله  زاده »نشر اکاذیب » موضوع شکایت رضا تقی پور 
در مــورد مطلب تاریخ ۳۰ خرداد ۱۴۰۱ با تیتر »تقی پور؛ طرح صیانت اجرا 
شــود تا رســانه نتواند هر چیزی را به صورت شفاف در اختیار افکار عمومی 

قرار دهد« بود. 
شــاکی در اظهارات خود تصریح کرد که در مصاحبه چنین مطلبی را نگفته 
و اصلاحات نیوز مطلب دروغ و کذبی را  به نقل از او منتشــر کرده اســت. 
ســخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی گفت: متهم در 
دادگاه حضور نیافت و هیات  منصفه پس از بررســی مجدد پرونده و شنیدن 
اظهارات شــاکی، با اکثریت مطلق آراء در موضــوع اتهام، او را  با همان رای 
قبلی مجرم دانســت و نیز با همین رای او را  مســتحق تخفیف ندانســت. 
وی ادامه داد: پرونده دیگری که در جلســه امروز دادگاه بررسی شد شکایت 
محســن مجتهدزاده علیه علی نادری مدیرعامل ســابق ایرنا  و ســید عمار 

کلانتری  نویسنده و کارمند ایرنا بود. 
سخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی گفت: اتهامات علی 
نــادری توهین، افترا و نشــر اکاذیب  در  خبر مــورخ ۱۳ آذر ۱۴۰۲ با تیتر 
»هوش مصنوعی یک سخنران، رکورد فیک نیوز را  شکست« بود. متهمان در 
دفاعیات خود با ذکر مصادیق از اظهارات شاکی، هدف از انتشار مطلب مذکور 
را جلوگیری از فضاسازی و خوراک دادن به رسانه های معارض، اصلاح  رویه 
غلط و دفاع از روحانیت دانســتند و گفتند ما مطالب را نقد و راستی آزمایی 

کردیم و هیچگونه قصد توهین و افترا نداشتیم.
وی افزود: هیات منصفه بعد از شــنیدن اظهارات شاکی و دفاعیات متهمان،  
علی نادری و ســید عمار کلانتری را مجرم اما به اکثریت مطلق آرا مستحق 

تخفیف دانست. 
سخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی در پایان گفت: آرای 
دادگاه رســیدگی به پرونده اتهامات فرنوش نصرالله  زاده، علی نادری و سید 
عمار کلانتری  که به ریاست قاضی کریمی در شعبه نهم دادگاه کیفری یک  

برگزار شدند، متعاقبا صادر خواهد شد.

عدلیه

راز محبوبیت پاپ فرانسیس از نظر زیدآبادی
تحلیلگر سیاســی اصلاح طلب در واکنش به درگذشــت پاپ فرانســیس، 
محبوبیت او را »گواهی بر نیاز پایدار نوع بشــر به فــرا رفتن از فهمی صرفاً 

مادی از جهان هستی و وجود آدمی« دانست.
احمد زیدآبادی تحلیلگر سیاســی در واکنش به درگذشــت پاپ فرانسیس 
رهبــر کاتولیک های جهان با انتشــار متنی با عنوان »در بزرگداشــت پاپ 
فرانسیس«، نوشت: »پاپ فرانسیس دیده از جهان فرو بست. رحمت خدا بر 
او باد. او لیبرال ترین و در عین حال یکی از انسان دوست ترین و مهربان ترین و 

متواضع ترین پاپ های تاریخ کاتولیسیسم جهان به شمار آورد.
پــاپ فرانســیس در جهت ســازگاری ارزش هــای بنیادین مســیحیت با 

دستاوردهای عصر جدید، خلاق و بی باک بود. خدایش بیامرزد.
برخــی بر این تصورند که در عصر کنونی »دینداری« به امری ممتنع تبدیل 
شــده اســت. به نظرم اما دینداری امتناع پذیر نیست، زیرا با وجهی از جهان 
هستی و وجود انسان سر و کار دارد که هیچ علم و فلسفه و عقلانیتی پاسخی 

برای آن ندارد.
محبوبیت پاپ فرانســیس خود گواهی بر نیاز پایدار نوع بشــر به فرا رفتن از 
فهمی صرفاً مادی از جهان هستی و وجود آدمی است. میلیادرها کاتولیک و 
غیرکاتولیک و غیرمسیحی نام او را بزرگ خواهند داشت و چنین بزرگداشتی 
برای هیچ چهرۀ شــاخص دیگــری در جهان قابل تصور نیســت. این بدان 
معناست که ایمانِ مهرورزانه و صادقانه و انسان دوستانه همچنان مورد احترام 

و حتی حسرت نوع بشر است.«

سوشیال


